
 

  

  

  

  

Dorpsvisie Budel-Dorplein  

Een leidraad voor naar 2030  

  

Een visie op wonen, leven en recreëren in een klein dorp  

Inleiding  
Vitale gemeenschappen worden belangrijk. Dit betekent dat het dorp bepaalt wat belangrijk is. Soms heeft het dorp de 

kartrekkersrol, soms de gemeente en soms sta je gezamenlijk aan die kar te trekken. Het gesprek is hierbij altijd belangrijk. 

Zowel het gesprek tussen overheid en burger, als het gesprek tussen burgers onderling.  

Budel-Dorplein gaat aan de slag met een visie voor 2023-2030 onder leiding van het dorpsplatform Dorplein Uniek. Ten 

grondslag aan deze visie ligt de enquête van begin 2022 afgenomen in het dorp door Samen Dorplein.*   

Met 666 ingevulde enquêtes geeft deze rondvraag een representatieve weergave van wat de inwoners van het dorp 

willen.  

De enquête was onderverdeeld in thema’s, waarbij de thema’s Verkeer, Wonen, Opgroeien en Recreatie prioriteit 

hebben. Overige thema’s als Ondernemen & Bedrijven en Zorg & Welzijn vonden niet genoeg kartrekker(s) en 

meedenkers met voldoende interesse om opgepakt te worden. Dit wil niet zeggen dat zij naar de toekomst toe niet 

belangrijk zijn.   

Middels een terugblik wordt ingegaan op het proces rond de gehouden enquête. De dorpsvisie zal dezelfde thema’s 

bevatten om te waarborgen dat de resultaten in de enquête leidend zijn voor de dorpsvisie.   
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Samenvatting  
Budel-Dorplein staat te springen om (veel) meer woningbouw dan nu gepland staat. De huidige woonvisie van  

24 woningen, met een deel van de 204 vrij te verdelen woningen en de ruimte die ontstaat door de  

‘Woondeal’, moeten ruimte kunnen bieden voor de bouw van 75 tot 100 woningen. Woningen die nodig zijn 

voor verjonging, doorstroming op de woningmarkt en nieuwe aanwas ten behoeve van onze verenigingen en 

leefbaarheid in de breedste zin van het woord. Er wordt een kloof tussen de beide dorpsdelen ervaren. Het aan 

elkaar bouwen van deze twee delen komt als een duidelijke oplossing van de inwoners naar voren. Geschikte 

locaties zijn aanwezig, zoals te lezen in het thema ‘Wonen’.   

Veel voorzieningen zijn aan het verdwijnen uit het dorp. Er zijn geen winkels, geen bankiermogelijkheden meer 

en ook het basisonderwijs wordt uit ons dorp gehaald. Dit wordt gevoeld in het dorp.   

De behoefte aan wijksteun is  duidelijk aanwezig. Het moet duidelijker worden dat er een sociaal makelaar is 

die in deze behoefte kan voorzien/sturen.   

Hiermee kan hopelijk ook de eenzaamheid deels aangepakt worden. Een vrijwilligerspool voor het 

ondersteunen van elkaar bij bijv. boodschappen, kleine klusjes en het tegengaan van eenzaamheid zou een 

mooi initiatief zijn.   



 

De verkeersveiligheid in het dorp laat te wensen over. Dit door de hoge snelheden van 

automobilisten en vrachtwagenchauffeurs. Jong en oud moeten deze wegen oversteken terwijl 

belachelijke snelheden gehaald worden. Ook brengt het denderende vrachtverkeer schade toe 

aan de woningen in de hoofdstraat.   

Veiligheid voor iedereen en in het bijzonder spelende kinderen moet voorop staan. Een 

ontsluitingsweg voor het vrachtverkeer en niet lokaal verkeer is belangrijk om deze overlast  

weg te nemen. De ontsluitingsweg is helaas iets wat decennia kan duren. Tijdelijke oplossingen zijn dus minder 

tijdelijk dan ze lijken.   

Daarnaast moet een gevaarlijke stoffenroute aangegeven worden. Het geplande mijden van vrachtverkeer 

(vanuit België) uit Budel, mag niet ten koste gaan van Dorplein. Onze Hoofdstraat moet niet met dit probleem 

opgezadeld worden.   

  

Het dorp verliest de basisschool in de kern van het dorp. Dit vanwege een laag leerlingenaantal dat wellicht 

ooit onder de opheffingsnorm zou komen. Helaas maakt SKOZOK deze beslissing eenzijdig en wordt hen hierin 

geen strobreed in de weg gelegd. Als dorp willen we graag onze basisschool behouden.  

SKOZOK noemt het tot aan een nieuwbouwlocatie een 

samenwerkingsverband met De Wereldwijzer. Vanaf de 

start in de nieuwbouw gaat het een fusie zijn. Hierdoor 

is er (nog) geen sprake van een officiële fusie.  

Benodigde instemming van de MR voor de 

fusieeffectrapportage en de fusie is evenmin aanwezig.  

Door de onrust en vertrouwensbreuk tussen inwoners 

en SKOZOK loopt de school leeg. Een nieuwe school 

wordt straks gebouwd op vertekende leerlingaantallen.  

Kijk voor nieuwbouw naar cijfers van schooljaar 2020, voor de leegloop begon.   

Daarnaast is een openbare basisschool gewenst i.p.v. een katholieke. Dit zodat o.a. iedereen welkom is op de 

school. Daarnaast is het belangrijk dat de school verbinding en communicatie zoekt met het dorp. Dit is 

weggevallen in de laatste jaren. Via ‘Ons Dorplein’ kan de school het dorp laten weten wat ze doen of wat er te 

gebeuren staat. Denk aan beschrijvingen van uitjes met de boswachter, rondleiding met de cicerones door het 

dorp en een bezoek aan de zinkfabriek, zoals in de 2e uitgave van 2023.   



 

De Schakel vormt een belangrijk onderdeel van het dorp. De 

invulling van de zo gemiste caféfunctie in het dorp is een groot 

succes. Inwoners weten De Schakel na corona weer steeds meer 

te vinden voor allerlei activiteiten. Het gebouw kan een 

aanvulling zijn als rust- en bijtankpunt voor toeristen op het 

fietspadennetwerk en dient natuurlijk als belangrijke 

maatschappelijk verbindingspunt. In de huiskamer kunnen 

inwoners bij elkaar komen voor een fijn samenzijn en 

verschillende verenigingen maken gebruik van de ruimtes in  

het gebouw.   

Dat het gebouw verouderd en onhoudbaar is geworden is een understatement. Nieuwbouw is noodzakelijk om 

de gebruikers een goed onderkomen te geven, de energierekening betaalbaar te houden en te zorgen voor een 

aangenaam klimaat in het gebouw. Een gemeenschapshuis om trots op te zijn, voor uitstraling in het dorp en 

naar buiten toe, is een belangrijke pijler voor het dorp. Ook kan het gebouw plek bieden aan de jeugd in de 

vorm van een jeugdhonk, zodat ook zij iets hebben in het dorp om naartoe te gaan. Daarnaast zijn de reeds 

gespendeerde €550.000,- zonder enig resultaat geen reclame voor de slagkracht van onze gemeente.  Het 

verenigingsleven in het dorp staat onder druk. Deelname aan de verenigingen in het dorp kan hoger, de 

bevolkingsopbouw en concurrentie van omliggende dorpen zitten hierbij in de weg. Nieuwe aanwas is voor de 

verenigingen zeer hard nodig! Mede hierom is woningbouw zo belangrijk.  

Het samenvoegen van verenigingen rondom 

het terrein van D’n Opkikker kan kansen 

bieden op andere plekken in het dorp. 

Daarnaast kunnen verenigingen 

samenwerken en van elkaars inzet profiteren. 

Ook liggen er kansen om rondom het  terrein 

vrij toegankelijke sportmogelijkheden aan te  

bieden zoals buitenfitness en een skatepark.   

Op gebied van recreatie wordt het 

fietspadennetwerk verbeterd, waarbij ons dorp 

een mooie schakel is tussen Grenspark Kempen-

Broek en Grenspark De Groote Heide.   

De fietsbrug over het kanaal zorgt voor een ideale 

verbinding tussen beide gebieden, waarmee 

Dorplein nog aantrekkelijker wordt als 

toeristische parel.   

De natuur in ons dorp, samen met de unieke 

historie die ons dorp heeft, is belangrijk voor 

Dorplein. Dit zorgt niet alleen voor een prachtige 

omgeving om in te wonen, maar ook voor kansen op toeristisch/recreatief gebied.   

Wild loopt door de kern van ons dorp. Wild spotten hoeft niet op de Veluwe, het kan gewoon in het centrum 

van Dorplein. Daarom willen we bij de beoogde nieuwbouwprojecten ook rekening houden met de route van 

de dieren door ons dorp.  



 

Ook het herstellen van het historisch aanzicht van 

het dorp, door zaken te restaureren of te 

herbouwen, zorgt voor meer recreatieve opties. De 

aantrekkelijkheid van ons dorp groeit hiermee en 

verhoogt het bewustzijn van onze inwoners en 

bezoekers van de unieke historie van ons dorp. De 

plannen hiervoor zijn terug te vinden in het 

document ‘Uniek Fabrieksdorp’. Hierin staan zowel 

bestaande, als toekomstige wensen voor ons dorp 

beschreven en nieuwe ideeën en projecten zullen 

hier aan toegevoegd worden.   

  

  

AAN DE SLAG!  

- Met de bouw van een nieuw gemeenschapshuis.  

- Met de bouw van woningen op aangewezen locaties.  

- Met de bouw van een nieuwe school.   

- Met veilig en verantwoord verkeer.  

  

  



 

Wonen in Budel-Dorplein  
Budel-Dorplein behoort tot de op één na kleinste kern van de gemeente Cranendonck. Met een goede 1.400 inwoners en 

ca. 640 huishoudens is het een bescheiden dorp. De verwachting is dat de vergrijzing verder zal doorzetten. Reeds 58% van 

de bevolking is 50+, 20% zit boven de 70+. Verjonging is nodig. Deze kan enkel bereikt worden door ‘Wonen op maat’, 

gestuurd door nieuwbouw.  

  

In de woonvisie 2018-2030, opgesteld door gemeente Cranendonck, is een stijging van de woningvoorraad van 24 

woningen gepland in de periode 2016 – 2029.- Minder dan 2 woningen per jaar. Daarnaast zijn er nog 204 woningen vrij te 

verdelen over de kernen.  

Er wordt aangenomen dat er niet meer mensen dan deze 24 in Budel-Dorplein willen wonen. Aangezien er in de laatste 35 

jaar slechts 60 woningen gebouwd zijn, kunnen we vaststellen dat er een patroon is om ongeveer 1,6 woningen per jaar te 

bouwen in Budel-Dorplein. Het heden leert dat we als dorp aan deze ‘uitbreiding’ niets hebben. Verenigingen lopen leeg, 

het dorp vergrijst sterk en ook basisvoorzieningen staan onder druk.   

De enquête laat ons zien dat 12,3% van de inwoners op zoek is naar een andere woning. 6,4% Zoekt binnen het dorp, 

terwijl 5,9% inmiddels buiten het dorp zoekt. Van deze 5,9% geeft nog eens 30% aan dat ze buiten het dorp zoeken, 

vanwege gebrek aan aanbod binnen het dorp.   

Een rekensom leert dat 52 respondenten aangeven binnen het dorp op zoek te zijn naar een woning. Van deze 52 zijn er 12 

die buiten het dorp zoeken, wegens gebrek aan aanbod binnen het dorp. Dit is uitgaande van de 666 respondenten. 

Aangezien de enquête representatief is voor het dorp, kunnen deze cijfers ook geëxtrapoleerd worden naar de ruim 1.400 

inwoners. Hiermee zouden de geschetste cijfers zelfs meer dan verdubbelen. De vraag naar woningen in Budel-Dorplein 

ligt dus aantoonbaar hoger dan 24 woningen in 14 jaar tijd. Hierbij wordt het landelijke tekort aan woningen nog niet eens 

meegenomen.   

Kijkend naar de locaties voor woningbouw bestaat in het dorp een sterke wens om de twee dorpsdelen ‘Oud’- en 

‘Nieuw’Dorplein aan elkaar te bouwen. Denk hierbij aan de locatie voormalig hoofdveld Rood-Wit’67. Indien de 

basisschool verloren gaat is deze locatie te gebruiken voor woningbouw. 

Daarnaast scoren verlenging van de St. Servaasstraat en ’t Routje ook hoog. 

Ook hebben zij als voordeel dicht bij de locatie voor een eventueel nieuwe 

basisschool te liggen. Hierdoor kunnen gezinswoningen op deze locatie de 

aanwas voor de basisschool en kinderopvang versterken.   

Bouwen in het centrum is een wens voor een verbeterde sociale cohesie in het 

dorp. Daarnaast lijkt het welhaast logisch om juist in het centrum van het dorp 

bebouwing te verzorgen. Een hoger inwonersaantal zorgt voor een impuls aan het verenigingsleven en 

verhoogde deelname aan georganiseerde evenementen. Dit moet leiden tot een grote verbetering op het gebied 

van leefbaarheid in Budel-Dorplein.   

Het verhuizen van De Schakel naar de overzijde van de weg levert 

mogelijkheden voor woningbouw op de huidige locatie van het 

gemeenschapshuis. Aansluitend kunnen bij de nieuwe Schakel 

levensloopbestendige woningen gebouwd worden. Zo kunnen deze 

mensen makkelijker samenkomen en deelnemen aan de 

gemeenschap. Dit helpt vereenzaming tegen te gaan bij onze 

ouderen. Aansluitend kan er hier, indien de ruimte dit toelaat, 

woningbouw voor starters en gezinnen plaatsvinden, zodat men 

elkaar kan helpen/ondersteunen.   

Laat duidelijk zijn dat de natuur in ons dorp belangrijk is. Wild  

doorkruist ons dorp ook door het centrum en dit is een 

uniek gegeven. Bij de bouw moet ruimte blijven voor 

onze natuur en de dieren die hier in wonen. Uitruil van 

landbouwgrond naar natuur om elders bouwgrond te 

ontwikkelen biedt kansen voor ons dorp.   



 

Alle woningtypen worden gevraagd, waarbij onderstaande tabel een indruk geeft van de wens  per woningtype.  

 
  

Conclusie:  
Budel-Dorplein staat te springen om (veel) meer woningbouw dan nu gepland staat. De huidige woonvisie van 24 

woningen, met een deel van de 204 vrij te verdelen woningen en de ruimte die ontstaat door de ‘Woondeal’, moeten 

ruimte kunnen bieden voor de bouw van 75 tot 100 woningen. Prioriteiten zouden moeten zijn:   

- Nieuwe Schakel aan overzijde huidige locatie. Deze combineren met zorg- en senioren woningen om het maximale 

uit de functie van het gebouw te halen. Terrein een inrichting geven, welke zorgt voor mogelijkheid tot een 

eventuele toekomstig uitbreiding richting speelveld.  

- Gelijktijdig woningbouw creëren op het oude hoofdveld van Rood-Wit’67. Neem hierin ook de parkeerplaats mee. 

Betreft een grote oppervlakte waar veel woningen kunnen komen. Hier is ruimte voor zowel starters-, als 

gezinswoningen.   

- Oude terrein Schakel geeft, na afronding bouw nieuwe Schakel, ruimte voor meer sociale woningbouw door 

Wocom. Zowel starters- als seniorenwoningen mogelijk.   

- Verlenging van de St. Servaasstraat. Een mooie locatie voor gezinswoningen, die zorgen voor aanwas voor een 

nieuwe basisschool met evt. kinderopvang.    

- Een snelle ontwikkeling van een nieuwe Schakel werkt versnellend op het gebied van direct bebouwbare gronden.  

- Uitruil van om te zetten landbouwgronden naar natuurgebied voor bebouwing elders in het dorp biedt kansen.  

  

    

Zorg & Welzijn  
40% Van de Dorpleiners heeft geen behoefte aan (meer) zorgvoorzieningen in het dorp. Dit is wellicht te verklaren door 

het feit dat 41% van het dorp 50 jaar of  jonger is. Veel losse ideeën zijn binnen gekomen, zoals een huisarts, bakker, 

politie en een pinautomaat. Echter worden deze niet veelvuldig aangegeven.  

Wel geeft 45% aan graag een wijkondersteuner/wijksteunpunt te zien in het dorp.  

Deze is reeds aanwezig in de vorm van de sociaal makelaar. Blijkbaar ligt er nog een taak om hier meer ruchtbaarheid aan 

te geven, zodat men hiervan op de hoogte is en weet hoe en wanneer de sociaal makelaar te bereiken.  

Daarnaast werden twee onderwerpen vaker 

aangegeven, zoals een buurtwinkel en een 

vrijwilligerspool voor verscheidene zaken zoals 

boodschappen doen, tuinonderhoud en alle soorten 

kleinschalige hulp. Voor beide initiatieven zijn 
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vrijwilligers nodig om dit haalbaar te maken. Cordaad kan hier een hulp bij zijn.   

90% van de inwoners voelt zich veilig in ons dorp. Dit heeft voornamelijk te maken met een hoge mate van (positieve) 

sociale controle. Ook de criminaliteit ligt in ons dorp relatief laag. Een onveilig gevoel komt vaak voort uit het mee hebben 

gemaakt van inbraak en ervaringen van overlast van seizoensarbeiders.  

Onvoorzien en confronterend waren de cijfers op gebied van eenzaamheid. 

Eenzaamheid wordt binnen alle leeftijdsgroepen ervaren, van basisscholier 

tot senior. Alles komt voorbij.   

13% van onze inwoners (86 mensen) voelen zich minstens soms eenzaam. 

Kansen om meer mogelijkheden tot laagdrempelig 

ontmoeten/spelen/recreëren te organiseren. Hierin kan het 

gemeenschapshuis als ontmoetingsplek een belangrijke rol spelen.  

180 mensen geven aan een kloof te ervaren tussen de twee dorpsdelen. De 

meest aangedragen oplossing is het aan elkaar bouwen van de beide delen  

d.m.v nieuwbouw tussen de delen in. Hiervoor worden de huidige locaties van het gemeenschapshuis, de basisschool (als 

deze toch weg moet) en het voormalig hoofdveld van Rood-Wit’67 genoemd. Andere oplossingen worden gezien in het 

vormen van één grote buurtvereniging voor het gehele dorp en überhaupt het organiseren van meer dorpsactiviteiten.  

Conclusie:   
Veel voorzieningen zijn aan het verdwijnen uit het dorp. Er zijn geen winkels, geen bankiermogelijkheden meer en ook het 

basisonderwijs wordt uit ons dorp gehaald. Dit wordt gevoeld in het dorp, waardoor er veel losse ideeën binnen kwamen 

met betrekking tot gemis. Er is echter geen duidelijke voorkeur voor één bepaalde voorziening.   

De behoefte aan wijksteun is duidelijk aanwezig.   

Het moet duidelijker worden dat er een sociaal makelaar is die in deze behoefte kan voorzien/sturen.  Hiermee 

kan hopelijk ook de eenzaamheid deels aangepakt worden. Dit kan misschien samengaan met een 

vrijwilligerspool voor het ondersteunen van elkaar bij bijv. boodschappen, tuinonderhoud en het tegengaan van 

eenzaamheid.  

Daarnaast wordt er een kloof tussen de beide dorpsdelen ervaren. Het aan elkaar bouwen van deze twee delen komt als 

een duidelijke oplossing van de inwoners naar voren. Hiervoor zijn mogelijkheden, zoals gesteld in de conclusie bij het 

thema ‘Wonen’.   

  

  

    

Verkeer  
 

Op gebied van verkeer is duidelijk dat een grote groep mensen hinder ervaart van de doorgaande weg. Dit wil zeggen: de 

Hoofdstraat die overloopt in de Stationsweg. Aan de hand van een onderzoek door gemeente in 2021 blijkt dat er door 

ruim 62% van de weggebruikers te hard gereden wordt. Hierbij komen ook uitschieters van 93km/h voor vrachtwagens en 

145km/h voor personenauto’s voorbij. Helaas is met dit onderzoek niets gedaan, totdat inwoners zelf in actie kwamen. 

Inmiddels zijn er gesprekken met gemeente en inwoners om tot een oplossing te komen.   



 

Gezien het vele vrachtverkeer (wat door de zwaarte ook schade toebrengt aan 

woningen aan de Hoofdstraat) heeft een ontsluitingsweg, welke voorkomt dat 

vrachtverkeer door het dorp komt, de voorkeur. Voorgesteld wordt een weg over 

het terrein van de zinkfabriek, om zo verkeer vóór het inrijden van de dorpskern af 

te doen buigen en richting de Fabrieksstraat te leiden. Vrachtverkeer met een 

andere bestemming kan een route richting kanaal inzetten.  

Daarnaast worden er steeds meer vrachtwagens met gevaarlijke 

stoffen gesignaleerd. Deze horen hier niet te komen, zeker 

aangezien deze vrachtwagens vanuit zowel de zinkfabriek als de 

haven voor een route via de Kempenbaan kunnen kiezen. Een 

gevaarlijke stoffenroute die deze rijrichting verplicht maakt is 

nodig.   

Ook de ontwikkelingen om (vracht)verkeer vanuit België te mijden uit Budel baart 

ons zorgen. De alternatieve route die voorgesteld wordt gaat namelijk wel door de 

Hoofdstraat van Dorplein. Dit kan en mag niet gebeuren. Een probleem van Budel 

mag niet verplaatst worden naar Budel-Dorplein.   

Ook op de Barberaweg wordt veelvuldig te hard gereden. Chicanes zijn aangelegd om het hard rijden te ontmoedigen. 

Helaas schijnt de sportief aangelegde coureur deze als een uitdaging te zien. Ook de Fabrieksstraat wordt als onprettig 

ervaren. Deze wel vaker onder het motto, “Je zult er maar moeten fietsen”.   

Wellicht iets om rekening mee te houden wanneer Budel-Dorplein aangesloten wordt op het fietspadennetwerk grenspark 

Kempen-Broek en grenspark De Groote Heide.   

Laten we niet vergeten dat onze kinderen ook gebruikers zijn van onze wegen. Wij zien hen allemaal graag veilig heen en 

terug reizen wanneer ze te voet of per fiets naar school of vriendjes/vriendinnetjes gaan. De snelheid moet er uit.  

Oversteken en fietsen moet veilig gemaakt worden op alle plekken.   

Conclusie:  
- Verkeersveiligheid is een belangrijk onderwerp in het dorp. Vooral snelheid is een grote boosdoener op meerdere 

plekken in het dorp.   

- Ons dorp moet kindvriendelijk en veilig zijn. Dat wil zeggen dat kinderen in alle redelijkheid op straat/buiten/op 

pleintjes moeten kunnen spelen, zonder zich zorgen te maken over gevaarlijk verkeer.  

- Het dorp is reeds in gesprek met gemeente Cranendonck om hier iets aan te doen. Een permanente oplossing om 

veel verkeer te mijden middels een ontsluitingsweg zal helaas waarschijnlijk nog jarenlang op zich laten wachten. 

We hopen op goede maatregelen in de tussentijd.  

- Een gevaarlijke stoffenroute is belangrijk om deze stoffen uit de dorpskern te weren.  - Randweg-Zuid  

    

Opgroeien  

School  
Helaas moet, door eenzijdig besluit van SKOZOK, de basisschool in Budel-Dorplein fuseren met die van Budel-Schoot. Een 

besluit dat veel onrust veroorzaakt in het dorp bij inwoners, ouders en kinderen. Een besluit dat ook niet te verdedigen 

valt aan de hand van de opheffingsnorm van 62 leerlingen in Cranendonck. Het leerlingenaantal op onze basisschool lag  



 

op 70 op het moment dat duidelijk werd dat SKOZOK wilde gaan fuseren.   

Het is verbazend en verontrustend dat een gemeente 

hier schijnbaar niets over te zeggen heeft en 

overgeleverd is aan de grillen van een schoolbestuur. 

Er wordt gesproken van een samenwerking met De 

Wereldwijzer tot er nieuwbouw is. Dan wil SKOZOK 

overgaan tot fusie. Instemming van de MR voor de 

fusie en de fusie-effectrapportage ontbreekt 

eveneens, ook omdat de verplichte 

fusieeffectrapportage nooit gemaakt is.   

Niet nodig volgens SKOZOK, aangezien er officieel 

nog niet gefuseerd is. De MR is hierin ook gebrekkig 

geïnformeerd over de plannen en bedoelingen van 

SKOZOK. Geen wonder dat het vertrouwen in SKOZOK 

weg is.   

Kijkend naar de enquête, waar de vraag of men in Budel-Dorplein de school wilde behouden niet is gesteld aangezien door  

de wethouder aangegeven werd dat dit reeds een gepasseerd station was, zien we iets opvallends.   

Inwoners konden aangeven op welke locatie ze een gezamenlijke basisschool met Budel-Schoot zouden willen zien. 156 

mensen hebben aangegeven de school op de huidige locatie te willen behouden. Een duidelijk signaal aangezien dit geen 

mogelijkheid was in de enquête. We kunnen hiermee stellen dat Budel-Dorplein haar eigen school wil behouden.  

Daarnaast zijn er tijdens een handtekeningenactie ruim 

400 handtekeningen opgehaald voor het behoud van de 

school.  Ook gezien de woningbouwplannen die het dorp 

heeft moet het mogelijk zijn om ruim boven de 

opgestelde opheffingsnorm te blijven. In 2020 waren er 

113 kinderen in schoolgaande leeftijd in ons dorp. Dit wil 

zeggen dat 38% van de kinderen niet naar de lokale 

basisschool gingen.  

Rekening houdend met een groep kinderen die speciaal 

onderwijs geniet, blijven er veel kinderen/ouders over die 

niet voor de lokale basisschool kiezen. Onderwijs in België 

met gratis opvang en het eerder naar school gaan kan hier ook in mee spelen. Een openbare basisschool zou kunnen 

helpen het leerlingaantal verder omhoog te halen.   

Aan de enquête zien we ook dat, wanneer mensen een locatie aan moeten geven voor een gezamenlijke school voor 

Budel-Schoot en Budel-Dorplein, dat er dan massaal en duidelijk gekozen wordt voor een locatie tussen de bebouwde 

kommen van beide dorpen in. Een duidelijk signaal voor de gemeente om mee aan de slag te gaan.   

Indien de gemeente de ingeslagen weg naar een gezamenlijke school voort blijft zetten, moet zij ervoor waken niet met 

verkeerde cijfers te gaan rekenen. Het leerlingenaantal op de school daalt, vanwege een gebrek aan vertrouwen in SKOZOK 

en de abominabele aanpak van de fusie. Daarnaast zorgt ook woningbouw (mits het dorp haar zin krijgt) voor een groei in 

schoolgaande jeugd voor nu en in de toekomst. Leerlingaantallen van 2020 zouden realistischer zijn.   

Ook ziet het dorp graag dat de basisschool de verbinding behoud met het dorp. Deze verbinding is in de jaren minder 

zichtbaar geworden. Denk hierbij aan activiteiten zoals het Zomerfeest en de Griezeltocht, maar bijvoorbeeld ook op pad 

met de boswachter door de Dorpleinse natuur, een bezoek aan de zinkfabriek en een rondleiding door het dorp met de 

cicerones. Houdt het dorp via bijvoorbeeld het blad ‘Ons Dorplein’ op de hoogte van de activiteiten en betrek niet alleen 

ouders bij de school. In de tweede uitgave van Ons Dorplein waren van 2023 waren bijvoorbeeld leuke stukjes te vinden.  

Het vertrouwen in de docenten, die zich voor 100% inzetten voor de leerlingen is er zeker wel.   

Conclusie:  
- Het is niet de keuze van het dorp om geen eigen school meer te hebben. Dit besluit is voor ons gemaakt.   



 

- Het vertrouwen in de organisatie SKOZOK is klein (dit betreft niet de docenten). SKOZOK is voor 100% zelf 

verantwoordelijk voor een teruglopend leerlingaantal. Het dorp krijgt hier de rekening van gepresenteerd.  

- Zorgen zijn er m.b.t. cijfers die gebruikt gaan worden voor een nieuw te bouwen school, daar de huidige 

leerlingenaantallen geen realistische indicatie zijn voor de leerlingaantallen die een school voor Budel-Schoot en 

Budel-Dorplein normaliter samen zouden hebben. Neem leerlingaantallen van voor de onrust begon.   

- Een school met een katholiek uitgangspunt is niet meer van deze tijd. Zeker niet wanneer beide dorpen geen 

actieve kerk meer hebben. Een openbare basisschool moet het uitgangspunt zijn, zodat ook de andere 

gemeenschappen gebruik gaan maken van de school.  

- Communicatie vanuit de school met het dorp, via bijv. ‘Ons Dorplein’ zorgt ervoor dat het dorp weet wat er in de 

school gebeurd en leeft. Dit bevordert de binding van de school met het dorp en andersom. Communiceer niet 

alleen met ouders is het verzoek.  

     



 

Opgroeien en voorzieningen  
Veel mensen zijn tevreden met de dichtheid van speelveldjes en speeltuinen in het dorp. Vooral in ‘Nieuw-Dorplein’ valt 

er veel te spelen. In ‘Oud-Dorplein’ is slechts één speelveldje te vinden.   

Bij nieuwe woningbouw is het belangrijk dat de speelvoorzieningen goed voorradig blijven. Kinderen moeten niet ver van 

huis hoeven te gaan om buitenshuis te kunnen spelen.   

Ook met de verenigingen is een groot deel van de mensen tevreden. Graag zou men meer verenigingen in het dorp zien, 

zoals bijvoorbeeld een hockeyvereniging. We moeten hierin echter ook realistisch zijn over de grootte van ons dorp en de 

kans van slagen van een dergelijke vereniging.   

Men ziet wel graag meer buitensportmogelijkheden, zoals een hindernisbaan en buitenfitness. Voor de jeugd scoren een 

BMX-, cross-,  pumptrack- en skatebaan ook hoog. Dit hangt samen met het duidelijke signaal dat 32% van de mensen 

vindt dat er te weinig voorzieningen zijn voor de jeugd van 12 t/m 16 jaar.   

We zien in ons dorp dat de verenigingen kleiner en kleiner worden in ledenaantal. Dit heeft met een aantal zaken te 

maken. Denk hierbij aan de vergrijzing in ons dorp, de grote keuze aan activiteiten die kinderen tegenwoordig hebben en 

de situatie m.b.t. de basisscholen heeft hier ook een groot aandeel in. Dit lichten wij toe middels een voorbeeld.  Een 

groot deel van de kinderen in Budel-Dorplein en Budel-Schoot gaan niet in hun 

dorpen naar school. Ouders kiezen voor bijvoorbeeld een school in Budel. Rood-Wit 

’67 is van oudsher een fusieclub tussen Schoot en Dorplein. Echter gaan de kinderen 

die in Budel op school zitten, met hun klasgenootjes bij FC Budel voetballen.  Deze 

vermindering van instroom zorgt ervoor dat kinderen die wel bij Rood-Wit ’67 willen 

voetballen wegens gebrek aan inschrijvingen geen team hebben om in te voetballen. 

Hierdoor verhuizen ook zij uiteindelijk naar FC Budel, aangezien ze bij Rood-Wit ’67 

geen wedstrijden kunnen voetballen.   

Dit met het gevolg dat er geen/weinig jeugdleden meer zijn binnen onze Dorpleinse verenigingen.   

De Schakel  
Er komt duidelijk naar voren dat een hangplek/jeugdhonk gemist wordt. Hier zou een 

gemeenschapshuis een mooie rol in kunnen krijgen. Wellicht een plek die voor en door 

jongeren gerund wordt zoals Harlekyn in Maarheeze, of ligt hier (gezien het 

inwonersaantal realistischer) een taak voor de jongerenwerker van de gemeente.  

Het gemis van een café is groot in het dorp. Een plek om elkaar te ontmoeten, verhalen 

te vertellen, te lachen en te beleven. En dat vooral samen! Een kroeg heeft een 

belangrijke functie m.b.t. de onderlinge cohesie van een dorp.   

Uit de enquête komt de wens naar een café zeer sterk naar voren. Sinds 2011 heeft  

Budel-Dorplein geen café meer en dat gemis wordt 

gevoeld. Inwoners hebben zich bereid gevonden 

om deze vitale functie via De Schakel maandelijks 

aan het dorp terug te geven. Gezien het gebrek 

aan mogelijkheden in het dorp moet het voor ons 

gemeenschapshuis mogelijk zijn om een te 

voorzien in een caféfunctie. Ook voor het 

organiseren van evenementen zijn wij in ons dorp 

veelal op De Schakel aangewezen. Dit moet 

meegenomen worden in de vergunningen voor De 

Schakel. Hierin kan de aansluiting op het 

toeristische fietspadennetwerk meegenomen 

worden. Fietsers stoppen graag voor een ‘natje en 



 

droogje’. De Schakel zou hier een rol in moeten krijgen.  

Conclusie:  
- De caféfunctie in De Schakel is onmisbaar voor het dorp vanwege het ontbreken van een ander café in het dorp. 

Wederom een onderwerp waarbij de sociale cohesie van het dorp ter sprake komt. Een café ondersteunt dit zeer 

zeker.   

- Tevredenheid is er over de beschikbaarheid van veldjes, speeltuinen, verenigingen en natuur. Uitzondering is dat 

Oud-Dorplein er slechts één heeft, wat gezien de opzet van het dorp, relatief ver weg is voor sommige kinderen.   

- Zorgen zijn er over de toekomst van onze verenigingen, die dringend nieuwe aanwas nodig hebben.  

Bouwprojecten zijn hiervoor noodzakelijk. Dit zie je ook in kernen als Sterksel.   

- Een jeugdhonk in De Schakel is gewenst. Jongeren kunnen dit samen met elkaar en voor elkaar opzetten.   

- In het kader van toerisme in Cranendonck en Budel-Dorplein wordt er ingezet op het fietspadennetwerk en het op 

de kaart zetten van de bouw van een fietsbrug over het kanaal. Ook hierin kan De Schakel een rol spelen m.b.t. het 

verzorgen van drank en spijs aan fietsers.   

  

     



 

Recreatie  
Wanneer we aankomen bij het onderwerp recreatie zien we dat 59% van de inwoners geen lid is van een vereniging. Dit is 

een hoog aantal en oorzaken moeten gezocht worden in de volgende opgegeven redenen:   

- het aanbod sluit niet aan bij mijn interesse.  

- Ik heb dit deel van mijn leven in Budel/Weert. -  Geen tijd.  

Aangaande de eerste reden zou het goed kunnen zijn om te achterhalen waar de interesses dan wel liggen. Met deze 

informatie is het wellicht mogelijk dat deze mensen activiteiten organiseren waar ze wel aan deel willen nemen.  

Reden twee kan te maken hebben met het (beperkte) aanbod aan verenigingen. Het kan ook zijn dat mensen gezien de 

geringe afstand er voor kiezen om bij hun bekende vereniging te blijven. De vraag rijst dan ook of Budel-Dorplein, indien 

woningbouw gerealiseerd wordt, gebaat is bij voorrang voor inwoners van Cranendonck.  

51% van de inwoners is lid van een buurtvereniging. Hartstikke mooi natuurlijk dat meer dan de helft van de inwoners lid 

is. Daarnaast laat het zien dat er nog een mooie winst te halen is voor de buurtverenigingen. Voor een kleine jaarlijkse  

bijdrage worden er activiteiten georganiseerd, veelal voor jong, 

maar ook steeds meer voor oud. Als je als dorp naar een 100% 

dekking zou kunnen gaan, al is het maar om de activiteiten voor de 

kinderen zo leuk mogelijk te kunnen maken, zou dat natuurlijk 

prachtig zijn. Maar er ligt ook een uitdaging om activiteiten te 

organiseren voor volwassenen, daar ‘er wordt niets voor mij 

georganiseerd’ een van de meest genoemde redenen is om niet 

deel te nemen. Activiteiten organiseren voor alle leeftijden helpt  

ook met de sociale cohesie van het dorp. Elkaar zien en ontmoeten is elkaar leren kennen!  

De Schakel  
Voor recreatie zijn de Dorpleiners voor een groot deel afhankelijk van gemeenschapshuis De Schakel. Verenigingen 

organiseren hier hun activiteiten. Men kan een ruimte afhuren om een feest te geven of eigen initiatieven te organiseren. 

Zoals eerder genoemd voorziet De Schakel nu ook 

in de belangrijke ‘café-functie’ van het dorp. 

Daarnaast kan De Schakel een rol spelen in het 

fietsroutenetwerk, voor de fietstoeristen die het 

dorp gaan bezoeken.   

Om dit bezoekersaantal te maximaliseren is het 

belangrijk om in te zetten op de fietsbrug over het 

kanaal de Willemsvaart. Deze unieke mogelijkheid 

om onze gemeente te verbinden met het zuiden 

creëert een verbinding tussen de Laurabossen in 

Weert, Grenspark Kempen-Broek en natuurpark 

de Groote Heide. Met de fietsbrug wordt een 

route tussen verschillende natuurgebieden mogelijk gemaakt.  Er zijn voorbeelden in Nederland waar agrarisch gebied is 

omgezet in natuur, wat gezorgd heeft voor een boost in toeristische ontwikkelingen. Dit heeft gezorgd voor meer 

bedrijven, meer werkgelegenheid en een verbetering van het natuurlijk landschap. In Budel-Dorplein is de natuur al 

aanwezig. Deze ligt hier gratis, echter moet er geïnvesteerd worden in de infrastructuur, zoals de fietsbrug en 

verkeersveiligheid in het algemeen.   

Daarnaast is er nog een belangrijke slag te slaan m.b.t. het imago van Budel-Dorplein. De zinkfabriek heeft van vroegere 

tijden het imago van een grote vervuiler en de omgeving wordt daarmee voor vervuild aangenomen. Dit terwijl de fabriek 

100% op groene stroom draait, de productie kan worden aangepast aan de beschikbaarheid van deze groene stroom, het 

restwater en vervuild grondwater wordt gezuiverd en bestaan de witte pluimen die de schoorsteen verlaten uit 

waterdamp. Daarnaast heeft ons dorp unieke natuur, waar iedereen van mag genieten, zo lang daar met respect mee 



 

omgegaan wordt.  Een mooi voorbeeld van de economische waarde van een natuurgebied is de ontwikkeling van de 

Gelderse Poorti. Dit geeft mede aan waarom een investering op gebied van infrastructuur en imago prima te verdedigen 

valt.  

Ook het herstellen van het historisch aanzicht van het dorp, door zaken te restaureren of te herbouwen, zorgt voor meer 

recreatieve opties. De aantrekkelijkheid van ons dorp groeit hiermee en verhoogt het bewustzijn van onze inwoners en 

bezoekers van de unieke historie van ons dorp. De plannen hiervoor zijn terug te vinden in het document ‘Uniek 

Fabrieksdorp’. Hierin staan zowel bestaande, als toekomstige wensen voor ons dorp beschreven en nieuwe ideeën en 

projecten zullen hier aan toegevoegd worden.   

  

Een groot deel van de inwoners (52%) gebruikt De Schakel niet. De coronatijd is hierop van invloed geweest. De activiteiten 

bloeien weer op en De Schakel wordt volop gebruikt. In de enquête geeft tevens 52% van de inwoners aan dat zij De 

Schakel graag gebruiken voor feesten/partijen. Wellicht heeft de enquête als geheugensteun gediend, dat De Schakel voor 

deze doeleinden gebruikt kan worden. De Schakel wordt reeds door meer dan 20 verenigingen gebruikt. Bij een groot 

aantal verenigingen is dit wekelijks of zelfs meerdere keren per week. Incidentele boekingen vinden ongeveer 

tweewekelijks plaats. Daarnaast worden ook de mogelijkheid tot vergaderen en het gebruiken van bedrijfsruimte veel 

aangekaart. Een groot deel van de inwoners is dus wel van plan om De Schakel te gaan gebruiken.   

De staat van ons gemeenschapshuis staat het echter niet toe om met goed fatsoen als gemeenschapshuis te dienen. In 

afwachting van een nieuw gemeenschapshuis is er al jarenlang geen groot onderhoud gedaan. Het gebouw is te duur om 

op temperatuur te houden, het dak lekt als een mandje en overige afwatering is ook een probleem.  Sinds 2010 is er ca. € 

550.000,- gestoken in onderzoeken, maatregelen en voorbereidingskosten. Helaas is er 

nog geen zicht op enige actie omtrent nieuwbouw.  De bouwkosten zijn enorm gestegen, 

zeker sinds die periode. Het budget zal dus ook niet realistisch zijn. Kijkend naar het 

voorbeeld van de bouw van De Borgh in Budel, hier werd het budget ook opgerekt, zou 

dit voor de andere kernen ook mogelijk moeten zijn. Dorplein zou namelijk ook graag een 

gemeenschapshuis hebben om trots op te zijn.   

Voorheen was het op de warme zomerse dagen mogelijk om een duik te nemen in het  

water van ‘De Hoort’/Looserplas. Door ‘misbruik’ d.m.v. het veelvuldig achterlaten van rommel, feesten aan het water en 

een verdrinkingsgeval, is dit nu niet meer mogelijk. Nyrstar heeft het terrein van de hand gedaan. Nu wordt het terrein 

gebruikt als prachtige wandelplek waar zeer veel honden uitgelaten worden. Inwoners zouden graag de zwemmogelijkheid 

terug zien. Dit zal moeilijk worden, aangezien het gebied nu beheerd wordt door Natuurmonumenten.   

Conclusie:  
- Een groot deel van de inwoners is geen lid van een vereniging. Gezien de aangegeven redenen hiervoor roept dit 

vragen op tot het geven van voorrang aan mensen uit ‘Cranendonck’, kijkend naar het deelnemen in onze lokale 

gemeenschap.   

- Inzetten op een fietsbrug is zeer belangrijk voor de aantrekkelijkheid van het dorp als tussenstop van de fietsroute 

Grenspark Kempen-Broek. Dit verhoogt het toerisme in Budel-Dorplein.   

- Een groot deel van de inwoners gebruikt De Schakel op dit moment. Deze groep wordt nog veel groter door de 

‘herinnering’ aan de mogelijkheden in De Schakel.  

- Gemeenschapshuis De Schakel is hopeloos verouderd en vervallen. Er is reeds € 550.000,- publiek geld gestoken in 

een nieuw gemeenschapshuis. Echter staat alles stil waardoor deze kosten waarschijnlijk opnieuw gemaakt 

moeten worden. Met de huidige materialenprijzen is het huidige budget niet toereikend. Gemeente zal hierin 

moeten meedenken. In het verleden zijn er enquêtes en informatieavonden gehouden in het dorp over diverse 

locaties voor een nieuwe Schakel. Daar is uiteindelijk uitgekomen dat het terrein naast de school de beste plek is 

voor een nieuwe Schakel. Er blijft dan ook nog steeds de functie bestaan om het oude en nieuwe dorp te binden. 

Een groot voordeel is ook dat de oude Schakel nog gewoon gebruikt kan blijven worden tijdens de bouw van het 

nieuwe gebouw. De locatie van de oude Schakel kan na sloop gebruikt worden voor woningbouw. 

- Het dorp is niet de reden dat er niets gebeurt op het gebied van nieuwbouw.  

  



 

    



 

D’n Opkikker  
De inwoners is ook gevraagd naar mogelijkheden die zij zien om buitensporten samen te voegen op sportpark D’n 

Opkikker. Het terrein van Rood-Wit’67. Hier komen veel ideeën uit, die voor het grootste deel realiseerbaar zouden 

moeten kunnen zijn.  

- tennis   

- jong Nederland  

- hockey  

- wandelvereniging  

- jeu de boules  

- buitenfitness  

Dit zijn een aantal van de meest voorkomende ideeën. Op de vraag welke kansen of mogelijkheden er nog gezien worden 

voor dit terrein worden de volgende opties gegeven.   

- festivals / evenementen (evenemententerrein)  

- trimbaan  

- skatepark  

- loods/Hal voor binnensporten  

- sporthub  

Het terrein is door gemeente reeds aangewezen als sporthub voor Budel-Dorplein. Nu moet er nog gewerkt worden aan 

het samenvoegen van sporten op dit terrein. In geval van de tennisvereniging zou het mooi zijn om deze ook op dit terrein 

te laten samenvoegen. Beide verenigingen zijn echter in grote mate afhankelijk van kantine-inkomsten.   

  

De Cantine  
Op de vraag welke kansen er voor de Cantine zijn naast het reeds 

aanwezige theater kwamen de volgende antwoorden:   

- appartementen voor starters/senioren.   

- winkels  

- horeca  

Waarbij de suggestie voor appartementen met afstand het meest 

aangegeven werd. Op dit moment wordt het gebouw beheerd door 

Driestar, welke de ruimtes verhuurt aan een uitzendbureau die hier 

Poolse krachten in huisvest. Hoewel Driestar een prettig meedenkende 

partij is, wanneer het gaat om onderhoud van het monumentale pand en het door De Parels opgeknapte en uitgebate 

theater, zien we als inwoners graag dat hier woonmogelijkheden komen. Mensen die permanent in het dorp wonen, 

zullen eerder iets toevoegen aan het dorp m.b.t. verenigingsleven, vrijwilligerswerk en andere initiatieven. Starters die 

zich hier kunnen vestigen zullen later graag met hun gezin in ons dorp wonen. Dat hebben we nodig in ons dorp, in plaats 

van mensen die weg moeten trekken uit het dorp omdat er geen woningen beschikbaar zijn.   



 

Contact  
Verder zou 34% van de inwoners graag meer contact met andere dorpelingen willen hebben. Dat is toch een flink deel van 

het dorp. Dit is ook een belangrijke reden om in te zetten op de onderlinge sociale cohesie in het dorp. Een belangrijk 

middel ook om de eenzaamheid die een deel van de inwoners voelt tegen te kunnen gaan.   

Contact komt door het organiseren van en deelnemen aan activiteiten. Er worden steeds meer activiteiten georganiseerd, 

waar men aan deel kan nemen. Het is aan ons als inwoners om hier een goed gevolg aan te geven, deel te nemen aan de 

activiteiten en ook anderen hiervoor te enthousiasmeren.   

  
i https://www.ark.eu/sites/default/files/media/Gelderse%20Poort/rt52007_topnatuur-helpt--onderzoek-door-alterra.pdf  
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